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Já jsem dveře
(Jan 10,7)

Dveře umožňují přístup do místností a zároveň je uzavírají. Otevřené dveře mohou 
být pozváním, zabouchnuté dveře bolestným vymezením. Dveře někdy prozrazují 
mnoho o prostoru, do kterého otevírají přístup. Ježíš je dveřmi k nebeskému Otci. 
Stejně jako se přibližoval k lidem - Bible vypráví o hostinách, uzdraveních, 
demonstrativním odpuštění - a stejně jako v podobenstvích mluvil o Božím 
království, otevíral lidem Boží blízkost a dával nám ochutnat, jak „chutná" život v 
Boží blízkosti a milosrdenství: plnost, pokoj a bezpečí. A tím, že sám prošel dveřmi 
smrti, nám také znovu otevřel dveře do ráje.

Já jsem ta cesta, pravda i život
(Jan 14,6)

Cesty jsou nedílnou součástí našeho života. Každý den vyrážíme na cestu, abychom 
se dostali k cíli. Zároveň je cesta důležitým symbolem lidského života. Člověk je 
často nazýván „Homo Viator“ – cestovatel nebo lépe poutník.  Člověk je poutníkem, 
který nesmí zůstat stát na místě. Poutník se proměňuje samotná cesta a ti, které na 
cestě potká. Mnoho cest je ale často dlouhé a klikaté. Mnohdy vedou oklikami, 
slepými uličkami a uzounkými pěšinkami.

Ježíš nás předchází, aby nám připravil místo ke klidnému spočinutí. Kdo se na něho 
spolehne, nalezne svou cestu k životu a k Bohu. Ta není vždy pohodlná; může se stát 
křížovou cestou, která nám zkříží plány a obtíží nás křížem. Velice často vede naše 
cesta bludištěm klikatých pěšin, dokud nedospějeme ke skrytému středu svého 
duchovního života, dokud neobjevíme své pravé já, a tím Boha jako pramen a cíl 
života. Řiďme se moudrými slovy Antoina de Saint-Exupéryho, že máme „kráčet 
pomalu ke studni“. Abychom nikdy neztratili cestu k čistému, bijícímu, hlubokému, 
nevyčerpatelnému zdroji života v nás.



Já jsem ten dobrý pastýř 
(Jan 10,11)

Když Ježíš mluví o pastýři, navazuje na obraz, který byl v tehdejším orientálním 
prostředí známý. Když sám sebe označuje za dobrého pastýře, jde ještě dál - je 
dokonce připraven položit za ovce život. Již tím naznačuje dobu svého utrpení, které 
ho nakonec přivede na kříž. Kde jsou dnes tito dobří pastýři, kteří si berou za vzor 
Ježíše? Je jich naléhavě zapotřebí...

Já jsem ten chléb života
(Jan 6,35)

Chléb - Německo je zemí s největším počtem druhů chleba na světě. To nám ukazuje,
jak důležitý je chléb v našem každodenním životě. Ti, kdo mají chléb, netrpí žádným 
strádáním, je to základní potravina par excellence.
Když se Ježíš nazývá „chlebem života", vyjadřuje tím skutečnost, že se pro každého 
může stát základem života, na kterém můžeme s důvěrou stavět vše ostatní v životě.

Já jsem ten pravý vinný kmen
(Jan 15,1)

Vinná réva roste i na těch nejkamenitějších půdách, svými hlubokými kořeny se drží i
na těch nejstrmějších svazích - a může velmi zestárnout. Díky tomu jsou symbolem 
úrodnosti i stability. A navíc: podle jejich plodů poznáte, v jaké půdě vyrostly. Aby 
vinná réva nesla dobré plody, potřebuje péči. Větve se několikrát prořezávají, aby z 
nich bylo dobré víno.
S Ježíšem a jeho Otcem jsme spojeni podobně jako ratolesti na vinné révě s půdou. 
Odděleni od něj, odříznuti, již neneseme ovoce. Spojeni s ním neseme hojné ovoce, 
které svědčí o Boží lásce: Laskavost, mírnost, pokoj, radost.



Já jsem světlo světa
(Jan 8,12)

Kdo mě následuje, nebude chodit ve tmě, ale bude mít světlo života. Učednictví 
znamená, že se po celý život snažíme růst v přátelství s Ježíšem. Křest položil základ;
naše křestní svíce byla zapálena od velikonoční svíce. I křesťan zná temnotu života, 
ale může se spolehnout na to, že světlo je silnější. „Držte se Kristova slova, a budete 
zářit jako světla na světě" - píše svatý Pavel. Ví, že křesťané mají záři, která se šíří na
ostatní.

Já jsem vzkříšení i život
(Jan 11,25)

Někdy se ocitáme v situaci jako Marta s Marií, dvě sestry, které byli velmi úzce 
propojeni se svým bratrem Lazarem. Možná se nám to taky někdy stalo, že jsme byli 
opuštěni. Vyvolá to v nás prostě a jasně smutek, bolest a strach. Co si jenom 
počneme, když nemáme svého zastánce. Opravdu ho nemáme? Opravdu se nám 
ztratil? Neslyšeli jsme nikdy o dobrém Bohu, který své nenechává v bolestech, 
trápeních? Však to bylo vše posláním, misí Božího Syna. Aby se skrze něj mohla 
projevit jeho láska. Ta je v jeho srdci, středu jeho bytosti. Poté už nám nepřijdou 
složitými těžká slova pro porozumění a prožívání. Vzkříšení není a nemá být to, co 
smíme zažít po operaci, jde o povstání z přízemního života, puštění se soustředění na 
to "mít" a návrat k tomu někým být. A takové prožití, povstání z prachu nás zpětně 
promění i v našich životech. Bůh nás chce dát proměněný život - on jej nevlastní, on 
je skutečným životem…


	Cesty jsou nedílnou součástí našeho života. Každý den vyrážíme na cestu, abychom se dostali k cíli. Zároveň je cesta důležitým symbolem lidského života. Člověk je často nazýván „Homo Viator“ – cestovatel nebo lépe poutník.  Člověk je poutníkem, který nesmí zůstat stát na místě. Poutník se proměňuje samotná cesta a ti, které na cestě potká. Mnoho cest je ale často dlouhé a klikaté. Mnohdy vedou oklikami, slepými uličkami a uzounkými pěšinkami.

